
رئیس فدراسیون واردات مطرح کرد

هشدار نسبت به رسوب کالاها در بنادر
رئیس فدراســیون واردات نسبت به احتمال رســوب کالاهای اساسی در بنادر با 

پایان مهلت بخشنامه ترخیص درصدی هشدار داد و گفت: فدراسیون واردات در 
نامه های متعدد از ســران قوا خواستار کمک برای حل مشکلات رسوب کالاها در 
کشور شده اند.فرهاد آگاهی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به نگرانی فعالان اقتصادی 
از عدم تصمیم گیری به موقع برای تداوم ترخیص درصدی کالاها از بنادر، اظهار 
کرد: با توجه به پایان زمان بخشــنامه ترخیــص درصدی کالاها، در صورت عدم 
تصمیم گیری به موقع برای تداوم آن، کالاها در بنادر کشور رسوب می کند و باعث 
به وجود آمدن برخی مشکلات از جمله پرداخت هزینه ها توسط مردم خواهد شد.

وی افزود: با توجه به شــرایط تحریم و همچنین وضعیت ارزی کشور، تدابیر لازم 
برای عدم رسوب کالا و ترخیص به موقع از بنادر کشور صورت گرفته بود که منجر 
به روان شدن ورود کالاهای مورد نیاز در کشور شد. اما در حال حاضر با توجه به 
پایان زمان اجرای بخشــنامه ترخیص درصدی کالاها از بنادر در پایان آبان ماه و 
همچنین عدم تصمیــم گیری به موقع برای تداوم وضعیت کنونی ترخیص کالا، 
فعالان اقتصادی نگران رســوب کالاها در بنادر و تحمیل هزینه به اقتصاد کشور 
هســتند.آگاهی با بیان اینکه فدراسیون واردات به نمایندگی از ۲۴ تشکل ملی و 
حدود ۵۰۰۰ بنگاه اقتصادی تولیدی، تامین کنندگان کالاهای اساسی و تجار در 
نامه های متعدد از ســران قوا خواستار کمک برای حل مشکلات رسوب کالاها در 
کشور شده اند، تصریح کرد: در حالی که در »سال مهار تورم و رشد تولید« شاهد 
افزایش چهار برابری هزینه های انبارداری طی یک سال هستیم، به نظر می رسد 
عدم تصمیم گیری به موقع برای تداوم بخشــنامه ترخیص درصدی کالا، ممکن 
است تبعاتی برای اقتصاد کشور به ویژه در زمینه تامین به موقع کالاهای اساسی 
در کشور داشته باشد.آگاهی در خصوص مشکلات ارزی در بخش کالاهای اساسی 
نیز گفت: متاسفانه هنوز نتوانســته ایم مکانیسم مشخصی را برای بهره برداری از 
معافیت های تحریمی کالاهای بشــر دوستانه در زمینه غذا و دارو بکار بگیریم تا 
مشکلات تحریم در بخش محصولات کشاورزی و غذایی و همچنین دارو کاهش 
یابد.رئیس فدراســیون واردات در پایان با اشــاره به افزایش شدید نیاز نقدینگی 
فعالان اقتصادی، گفت: بنگاه های اقتصادی تاکنون نتوانسته اند خودشان را برای 
تامین نقدینگی ریالی ناشــی از افزایش نرخ ارز تطبیــق دهند و به دلیل موانع 
موجــود در نظام بانکی مجبورنــد پول گرانتری را برای رفع نیاز به ســرمایه در 
گردش خود تامین کنند.به گزارش ایســنا، پیش تر ترخیص درصدی مواد اولیه 
واحدهای تولیدی تا سقف ۹۰ درصد بدون مطالبه کد رهگیری بانک و با رعایت 
فهرست تعرفه های ابلاغی تا پایان آبان ۱۴۰۲ بلامانع اعلام شده بود. اما مهلت این 
بخشــنامه تا پایان آبان ماه بود و از اول آذر، ترخیص ۹۰ درصدی کلیه کالاهای 

مشمول، متوقف شد.

مدیــرکل دفتر امور مراتع ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری ضمن اشــاره به اینکه ۸۴ میلیون و ۸۰۰ 
هزار هکتار مرتع در کل کشــور داریم از تدوین طرح 
مردمی سازی مدیریت مراتع خبر داد.ترحم بهزاد در 
گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه برای مردمی ســازی 
فعالیت های منابع طبیعــی نظام نامه ای تحت عنوان 
مردمی ســازی فعالیت های اجرایی در منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشور تدوین شد، اظهار کرد: بعد از آن 
نیز یک برنامه جهادی با ۵ طرح در راســتای احیای 
سرزمین با مشارکت مردم برای جنگل، بیابان، مرتع، 
آبخیزداری و حفاظــت از عرصه های طبیعی تدوین 
شد.وی ادامه داد: این ۵ طرح شامل طرح کاشت یک 
میلیارد درخت، نهضت توسعه آبخیزداری در کشور، 
طرح تحول احیای پوشش گیاهی و تولید علوفه مراتع 
کشور، طرح مقابله با بیابان زایی و تثبیت کانون های 
مقابله با گرد و غبــار  و حفاظت از عرصه های منابع 
طبیعی است.مدیرکل دفتر امور مراتع سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری اضافه کرد: امروزه منابع طبیعی 
کشــور نقش بی بدیلی در حفظ منابــع پایه تولید، 
امنیت زیســتی و توسعه پایدار کشور ایفا می کند که 
اخیرا با توجه به تغییر اقلیم، تغییر کاربری عرصه های 
منابع طبیعی و تغییر پوشش گیاهی جنگل ها منابع 
طبیعی با چالش های بحران آب، ســیل، خشکسالی، 
تخلیه آبخوان ها، فرونشست زمین، بیابان زایی، آتش 
ســوزی، طغیان آفت مواجه بوده که نیاز به برنامه را 
اجتناب ناپذیر می کند.وی با بیان اینکه ۸۲.۲ میلیون 
هکتار اراضی مرتعی شناســایی شده در کشور داریم، 
افــزود: نزدیک به یک میلیون و ۲۲ هزار خانوار مرتع 
دار در ۴۴ هزار و ۲۰ ســامان عرفــی )محدوده ای از 

اراضی مرتعی که مورد بهره برداری تعداد مشــخصی 
از خانوارهای عشــایر قرار گرفته( شناسایی شده اند و 
۳۸۱ هــزار فقره پروانه چرا در اختیــار آنها قرار داده 
شده اســت.بهزاد تصریح کرد: وابستگی معیشت یک 
میلیون و ۲۲ هزار مرتع دار و تامین بیش از ۴۲ درصد 
گوشت قرمز مورد نیاز کشور ضرورت وجود یک نقشه 
راه اجرایی در راســتای بهبود نظام های بهره برداری و 
مشارکت مرتع داران در مدیریت مراتع کشور را لازم 
می داند. علاوه بر آن خدمات مراتع نیز حائز اهمیت 
اســت که از جمله آنها می توان به ترســیب کربن، 
توسعه صنعت گردشگری، تشکیل  و نگهداری خاک، 
تنظیم آب و هوا، گــردش در طبیعت وجلوگیری از 
خســارت به زیستگاه ها اشاره کرد.مدیرکل دفتر امور 
مراتع ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در 
ادامه گفت: از ابتدای انقلاب تاکنون کل اعتباری که 
بــه مراتع تخصیص داده شــد ۵۶۴ میلیارد تومان و 
به طور میانگین هر ســال مدیریت مرتع حدود ۱۵۵ 
تومــان بود و ایــن را می طلبید که ســازمان به فکر 
مشارکت مردم باشد. با توجه به گستردگی عرصه در 
ســطح کشــور باید به طرف مردم حرکت و از وجود 
مردم برای این موضوع استفاده کنیم.وی عنوان کرد: 
اهدافی که برای مشارکت مرتع داران در نظر گرفتیم 
توانمندســازی مرتع داران، ساماندهی بهره برداری از 
مراتع کشور، بهبود فرآیند مشــارکت مرتع داران در 
روند اجرای طرح های مرتع داری است. همچنین  برای 
بهبود استفاده از مراتع طرح هایی در نظر گرفته شده 
که از جمله آنها می توان به بوم گردی و گردشــگری، 
زنبورداری، پرورش ماکیان، پرواربندی، پرورش حیات 
وحش، اســتفاده از گونه های چند منظوره، کشــت 

علوفــه و انرژی های نو اشــاره کــرد. از طرفی بحث 
احصا و ثبت دانش بومی در نظام میراث کشاورزی و 
تلفیق آن با دانش نوین، بهبود کمی و کیفی رویشگاه 
های مرتعی و گیاهان دارویی با رویکرد حفظ احیای 
ذخایر ژنتیکی گونه های نادر، حفاظت از آب و خاک 
و تولید علوفه نیز از اهداف این برنامه اســت.به گفته 
وی طرح مردمی ســازی مدیریت مراتع تدوین شده 
ولی هنوز به اســتان ها برای اجرا ابلاغ نشــده است.

بهزاد با اشــاره به اینکه این طرح برای اجرایی شدن 
بــه الزاماتی نیاز دارد، گفت: باید اراده و باور مدیریتی 
در بدنه ســازمان منابع طبیعی و ادارات زیرمجموعه 
برای اجرای برنامه های مردمی سازمان منابع طبیعی 
وجود داشــته باشــد. همچنین بهبود کمی و کیفی 
فضــای کار و تقویــت منابع انســانی،   تامین منابع 
مالــی مورد نیاز برای اجرای برنامه های مردمی منابع 
طبیعی و آبخیزداری، به روز رسانی قوانین و مقررات 
و رفع تعارضات، تقویت فرهنگ عمومی و تخصصی، 
توصیه مشارکت های مردمی، برقراری انسجام درون 
و برون ســازمانی به منظــور هماهنگی در طرح ها و 
اقدامات مرتبط با توســعه مشارکت های مردمی نیاز 
اســت. وی در ادامه گفت: توجه و رسیدگی به مراتع 
فراســازمانی و فرادستگاهی است و همه دستگاه های 
ملی باید پای کار باشــند زیرا مراتع نقش زیادی در 
تامین امنیــت غذایی دارند. مدیرکل دفتر امور مراتع 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری در ادامه گفت: با 
توجه به گستردگی مراتع که ۸۴ میلیون و۸۰۰ هزار 
هکتار اســت می طلبید که مشارکت بهره برداران را 
داشته باشیم، زیرا اگر بدون حضور آنها وارد شویم به 

بن بست می خوریم.
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فرماندهان عالی رتبه نیروی دریایی ارتش با حضور در مرقد مطهر حضرت امام خمینی )ره( با آرمان های رهبر کبیر انقلاب اســلامی تجدید بیعت کردند.
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عقیدتی سیاسی نیروی دریایی ارتش و جمعی از فرماندهان و کارکنان این نیرو، در مرقد مطهر بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی برگزار شد.فرمانده نیروی دریایی 
ارتش و سایر فرماندهان و مسئولان این نیرو با نثار تاج گل و قرائت فاتحه با ادای احترام به مقام شامخ بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران با آرمان های امام 
راحل تجدید میثاق کردند.امیر دریادار ایرانی و هیات همراه همچنین با حضور بر مزار بانو خدیجه ثقفی همسر امام خمینی )ره( با قرائت فاتحه از فداکاری 

و خدمات ایشان به انقلاب اسلامی نیز تجلیل کردند.
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دهنوی مطرح کرد

پیش بینی وام ۳۵۰ میلیون تومانی 
ازدواج جوانان در ۱۴۰۳

نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ گفت: کمیسیون 
تلفیق وام ازدواج جوانان را ۳۵۰ میلیون تومان و سایر متقاضیان را 
۳۰۰ میلیــون تومان تعیین می کند تا با این کار از جوانان حمایت 
شــود.به گزارش ایســنا، سیدمحســن دهنوی عضو هیات رئیسه 
مجلس در مطلبی در صفحه توییتر خود نوشت:»ســازمان برنامه 
و بودجه مانند پارســال، چگونگی تسهیلات ازدواج و فرزندآوری را 
از لایحه بودجه حذف کرد و اختیارش را به شــورای پول  و اعتبار 
داد.در کمیسیون تلفیق با تصویب وام ازدواج برای پسران زیر ۲۵ و 
دختران زیر ۲۳ ســال، ۳۵۰ میلیون تومان و سایر متقاضیان ۳۰۰ 
میلیون، از جوانان حمایت می کنیم.«بخش اول لایحه بودجه مربوط 
به ماده  واحده مشــتمل بر احکام مورد نیاز برای اجرای بودجه کل 
کشور و ســقف منابع بودجه عمومی دولت به تفکیک درآمدها و 
واگذاری دارایی های ســرمایه  ای و مالی و اجزای اصلی آنها منتشر 
شده است.قرار بود دولت ۳۰ آبان لایحه بودجه ۱۴۰۳ را به مجلس 
تقدیم کند که بنا بر گفته علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت، با 
درخواست هیات رئیسه مجلس این موضوع به بعد از اتمام بررسی 
برنامه هفتم توســعه موکول شــد.احمد نادری عضو هیات رییسه 
مجلس هم گفت که تقدیم لایحه بودجه ۱۴۰۳ به مجلس به بعد 
از هفته سرکشی نمایندگان به حوزه های انتخابیه موکول می شود.

ورود ۱۰۰ هزار تاکسی برقی 
به شهرهای بزرگ تا پایان 

سال
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: برنامه داریم تا آخر ســال ۱۰۰ 
هزار تاکســی برقی در شهرهای بزرگ داشــته باشیم.به گزارش 
ایســنا، عباس علی  آبادی در یک برنامه تلویزیونی اظهار کرد: باید 
خودروهای ســنتی که با سوخت فســیلی کار می کنند را بهبود 
دهیم، اما نباید در این بخش ســرمایه گذاری گسترده کنیم. دوره 
در حال ورود به یک دوره تازه، یعنی استفاده از خودروهای برقی و 
هوشمند است. امیدواریم در سال آینده سطحی از هوشمندی را در 
خودروهای داخلی هم داشــته باشیم. در حوزه خودروهای برقی با 
توجه به ظرفیت های دانش بنیان کشور، می توانیم تحول را از جایی 
شروع کنیم که دنیا تازه شــروع کرده و در این حوزه خیلی عقب 
نیفتادیم.وی ابراز امیدواری کرد که به زودی حمل و نقل عمومی در 
تهران برقی شود و گفت: این موضوع اثرات مثبت زیست محیطی 
هم دارد. در حال حاضر نسب شارژرها شروع شده و در حال توسعه 
زیرســاخت ها هســتیم. احتمالا در همین هفته هــای اول آذرماه 
تاکســی های برقی به تدریج وارد تهران می شود. در مجموع مقرر 
شده تا آخر سال ۱۰۰ هزار تاکسی برقی در شهرهای بزرگ داشته 
باشیم.همچنین به گفته این مقام مسئول چند نمونه خودروی برقی 
داخلی هم تولید شده که پیش بینی می شود در نیمه اول سال بعد، 
این خودروها نیز عرضه شوند.علی آبادی در ادامه با اشاره به اینکه 
باتری خودروهای برقی نسبتا گران است، تصریح کرد: بر این اساس 
مقرر شــده تعرفه ی واردات باتری ها به حداقل برســد. البته برای 
تاکسی ها، سهم قابل توجهی از هزینه ها را دولت پرداخت می کند.  
مقرر شده وزارت نفت هزینه حدود ۱۰ هزار و ۵۰۰ دلار سهم باتری 
را از محل سوخت صرفه جویی شده کمک کند.وزیر صمت در ادامه 
با بیان اینکه به جای خودروهای بنزینی باید بیشتر تمرکز خود را 
روی خودروهای برقی و هوشــمند بگذاریــم، تصریح کرد: در نروژ 
بیش از ۸۰ درصد خودروها برقی شده و در چین تقزیبا همه حمل 
و نقل عمومی و تقریبا ۳۰ تا ۳۵ درصد خودروهای مردم نیز برقی 
شــده است. باید بیشتر انرژی خود را صرف کنیم که در این پدیده 
از دنیا عقب نمانیم و با دنیا همراه شــویم. خودروهای بنزینی هم 
در برنامه جلو می روند، اما باید تمرکز ما بر خودروهای آینده باشد. 
سیاســت ما نباید این باشد که خودروهای بنزینی را حتما داخلی 
کنیم چون این ها گذرا هستند. بنابراین باید به سمت داخلی  سازی 
قســمت هایی که خلق فناوری می کنند، حرکــت کنیم.قول وزیر 
صمت به صنایع دانش بنیانعلی آبادی در ادامه با بیان اینکه اولویت 
تامین ارز برای مواد اولیه است و تولید با بهره وری بالاتر وکالاهای 
صادراتی هم اولویت بیشــتری دارند، اظهار کرد: تقریبا در بسیاری 
از کالاها صف تخصیص ارز برداشته شده است. وی افزود: این قول 
را به صنایع دانش بنیان دادیم که کالای ایرانی باکیفیت که قابلیت 
صادرات داشته باشد به طور تمام و کمال مورد حمایت وزارت صمت 
و با تعرفه قابل قبول از واردات کالای مشابه آن جلوگیری می کنیم.

گزیده خبر

مدیرکل دفتر امور مراتع سازمان منابع طبیعی عنوان کرد

تدوین طرح مردمی سازی مدیریت مراتع

سرلشکر صفوی: صهیونیست ها بازنده قطعی جنگ هستند

بهره برداری از فاز اول ترمینال ۲ 
فرودگاه امام)ره( در اسفند سال آینده

دستورالعمل جدید فروش لاستیک ابلاغ شد

وزیر راه و شهرســازی ضمن اعلام اینکه فاز اول ترمینال ۲ فرودگاه امام خمینی)ره( به ارزش ۵۰۰ میلیون دلار اسفند سال 
آینده وارد مدار خدمت رسانی می شود، گفت: عملیات اجرایی فاز دوم فرودگاه نیز با ظرفیت ۳۵ میلیون مسافر در سال عملیات 
اجرایی آن آغاز شده و مبلغی که برای سرمایه گذاری در این پروژه دیده شده، بیش از ۲.۵ میلیارد دلار است.به گزارش ایسنا، 
مهرداد بذرپاش امروز )شنبه( در آیین شروع عملیات عمرانی بزرگ ترین پروژه فرودگاهی کشور، فاز ۲ شهر فرودگاهی امام 
خمینی )ره(، با تبریک هفته بســیج اظهار کرد: ما هرچه از خدمت به مردم فاصله بگیریم، صفت بسیجی برازنده ما نیست. 
این هفته، هفته پاسداشت خصایص همه ملت ایران است، راضی نبودن به وضع موجود، آرمان گرایی و خادم بودن. وزیر راه و 

شهرسازی با بیان اینکه این وزارتخانه پیشران پیشرفت کشور است، ....

جانشین فرمانده کل سپاه : بسیج تمام نشدنی است

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران مطرح کرد

وعده وزارت نیرو برای ایجاد یک تحول در حوزه تجدیدپذیرهامعیشت و مسکن دغدغه جدی کارگران
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گزیده خبر

جانشین فرمانده کل سپاه : 
بسیج تمام نشدنی است

جانشــین فرمانده کل ســپاه در تجمع »بزرگ ۳۰ هزار نفری بسیجیان« 
سراسر استان و شهر اهواز گفت: بسیج گروهی بی ادعا و تمام نشدنی است و 
هر کاری را که بسیج و سپاه وارد شدند ، موفق شده است.به گزارش ایسنا به 
نقل از سپاه نیوز؛ سردار دریادار پاسدار علی فدوی جانشین فرمانده کل سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی در تجمع »بزرگ ۳۰ هزار نفری بسیجیان« سراسر 
استان و شــهر اهواز گفت: بسیج گروهی بی ادعا و تمام نشدنی است و هر 
کاری را که بسیج و سپاه وارد شدند ، موفق شده است.او افزود: اکنون دنیای 
غرب از امکانات مادی بیشتری برخوردار  است، اما نمی تواند در جبهه حق 
کوچک ترین پیروزی بدست آورند، زیرا این وعده خداوند است که در تقابل 
حق و باطل، حق پیروز خواهد شد.سردار  فدوی با بیان اینکه باید مطمئن 
باشــیم که خداوند حق را پیروز می کند، بیان کرد: دشمنان ۴۵ سال علیه 
انقلاب اســلامی با تمام توان اقدام کرده اند ولی پیروز نشده اند؛ قریب ۵۰ 
روز اســت که استکبار عالم علیه گروه کوچک ظلم می کند و در این راستا 
حتی به کودکان شیر خواره رحم نمی کند، اما به اهداف خود دست نیافت.

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ادامه داد: آنها ذلیلانه از 
راه دور مناطق مسکونی  را بمباران می کنند و کشتارشان را به بیش از ۱۴ 
هزار نفر رساندند.وی  یادآور شد که ۹۲ کشور دنیا علیه اسراییل تظاهرات 
کردند و همچنان نیز ادامه دارد؛ در حقیقت نزدیک به ۱۰۰ کشور دنیا ظالم 
بودن اســراییل و مظلوم بودن فلســطین را فریاد زدند.سردار فدوی افزود: 
تصویری مقتدرانه که اســراییل در تلاش بود از خود بسازد، با یک حمله بر 
باد رفت و شکســتی مفتضحانه به وجود آورد که به خاطر استقامت، صبر و 
مقاومت فلسطینیان محقق شــد و باعث شد که جبهه حق مظلومان عالم 
قوت جانی پیدا کند.جانشین فرمانده کل سپاه با اشاره به کمک های زیرکانه 
مقاومت در یمن، سوریه، عراق و لبنان در کمک به مبارزان فلسطینی، گفت: 
بسیج در »ام القرای« جهان اسلام یعنی ایران این استقامت را آغاز کرد و بر 
توانمندی های خود افزود تا در نهایت تفکر انقلاب اسلامی را در همه جای 
دنیا گسترش داد.وی از بسیجیان خواست که هر چقدر انقلاب اسلامی نیاز 
داشــته باشد پای کار رفت و در این جهت نیز باور قطعی داشت که خداوند 
آن کار را به سرانجام می رساند زیرا همین باورها ۴۵ سال انقلاب اسلامی را 
جلو برده و پایدار کرده است؛ همچنین باید کار و کوشش کرد تا بتوان زودتر 
به اهداف خود رسید.سردار فدوی در خصوص ظهور امام زمان )عج( گفت: 
حضرت حجت نمی آید مگر اینکه همه مردم دنیا خواهان آمدنش باشــند؛ 
این قدم را انقلاب اســلامی برداشته و همه مردم دنیا حلاوت و شیرینی آن 
را خواهد چشید.ســردار فدوی اضافه کرد: یکی از این پیش زمینه ها برای 
ظهور حضرت مهدی )عج( معرفت به امام حسین )ع( است و باید به مردم 
دنیا شناخته شود؛ می بینیم که اکنون مردم از همه جای دنیا به سمت حرم 

امام سوم می روند.

اسلامی:

 استانداردهای دوگانه سازمان های بین المللی، 
با جنایات صهیونیست ها نمایان شد

تهــران - ایرنا - رئیس ســازمان انرژی اتمــی گفت: اســتانداردهای دوگانه 
ســازمان های بین المللی نسبت به جنایات رژیم صهیونیستی در غزه به شکلی 
عریان برای همه مردم جهان نمایان شده است.به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، 
»محمد اسلامی« در برنامه »به افق فلسطین« درباره جلسه اخیر شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و نیز تهدیدات رژیم صهیونیســتی برای بمباران 
غزه با سلاح اتمی اظهار کرد: موضوع مهم در جنگ غزه، مشاهده استانداردهای 
دوگانه ســازمان های بین المللی است که جنایات رژیم صهیونیستی به شکلی 
عریان آن را به جهانیان نشان داد.رئیس سازمان انرژی اتمی افزود: این موضوع 
را طی نامــه ای به مدیرکل بین المللی انرژی اتمی اعلام کردم و به تهدید وزیر 
گردشگری رژیم صهیونیستی برای استفاده از بمب هسته ای در غزه و همچنین 
سابقه تهدید نخست وزیر این رژیم در سازمان ملل که به صراحت ایران را تهدید 
کرده بود، اشــاره داشته و آن را منعکس کردم.وی گفت: کشورهای مختلف در 
بیانیه ها و ســخنرانی های خود به صراحت به این موضوع اشاره داشته اند و کل 

جلسه اخیر شورای حکام، تحت تاثیر جنایات رژیم اشغالگر قدس در غزه بود.

سرلشکر صفوی: صهیونیست ها بازنده قطعی جنگ هستند
دســتیار و مشــاور عالی فرمانده کل قوا با بیان اینکه 
صهیونیســت ها بازنده قطعی جنگ غزه هستند، اظهار 
کــرد: نتانیاهو کــه می گفت ما ریشــه های حماس را 
خواهیــم کند و غــزه را با خاک یکســان می کنیم، آیا 
توانست حماس را از بین ببرد؟به گزارش ایسنا، سرلشکر 
ســیدیحیی صفوی در جمع بسیجیان اســتان البرز با 
اشاره به برنامه های هفته بســیج در کشور گفت: مانور 
اقتدار بســیجیان که امروز در استان های سراسر کشور 
در حال برگزاری است در حقیقت تضمین کننده اقتدار 
ملی و امنیت ملی ایران اســت.وی با اشاره به تحولات 
و رخدادهای کشــور پس از انقلاب، گفت: امنیت کامل 
کشور بعد از جنگ به کمک بسیجی ها تامین شد. قبل از 
جنگ را نمی گویم که در کردستان، سیستان و بلوچستان 
و شهرهای دیگر که فتنه هایی ایجاد شده بود بسیج چه 
کرد، بعد از جنگ هم ما با فتنه ها و مشــکلاتی مواجه 
بودیم مانند همین فتنه سال ۱۴۰۱ که حضور بسیجیان 
در کنار نیروهای انتظامی مقتدر، امنیت و آســایش را 
برای این مردم تأمین کرد، چون همه مردم می خواهند 
ایران امنیت داشته باشد.دستیار و مشاور عالی فرمانده 
کل قوا به رســالت، وظیفه، ماموریت و اهداف بسیج در 
شرایط حاضر اشــاره کرد و گفت: مهم ترین وظیفه هر 
بســیجی در هر مکانی که حضور دارد کسب فهم و یک 
تحلیل صحیح از محیط داخلی کشور شامل فرصت ها، 
تهدیدها، مشــکلات کشور و راهکارهای حل آنها است. 
بسیج  برای حل این مشکلات مردم و کشور، چه کمکی 
مــی تواند انجام دهد. بســیجیان باید در هر محلی که 
هستند برای حل مشــکلات مردم  به کمک مسئولان 
بروند.مشــاور فرماندهی کل قوا با اشاره به نقش آمریکا 
در جنــگ غزه تاکید کرد: اگــر آمریکایی ها فرماندهی 
صحنه سیاســی و نظامی جنگ غزه را عهده دار نبودند 
و به کمک صهیونیست ها نمی رفتند، رژیم صهیونیستی 

با مشــکلات بزرگی مواجه می شد و زودتر به آتش بس 
تن می داد.صفوی با اشــاره به تحولات ملی، منطقه ای و 
بین المللــی گفت: آنچه که در آینده ایران، منطقه غرب 
آســیا و جهان رخ خواهد داد کاملًا از آنچه که تاکنون 
رخ داده متفاوت خواهد بود. امروز شاهد نوعی تغییرات 
در نظام قدرت جهانی و شــکل گیری قدرت های جدید 
بین المللی و منطقه ای هســتیم و این تغییرات در ابعاد 
اقتصادی، فرهنگی، سیاســی، تکنولوژی، فناوری های 
جدید، بروز می کنــد و به ظهور رهبران قدرتمند، لایق 
و کارآمد و ایســتادگی در مقابــل ظالمان جهانی مثل 
آمریکایی ها و صهیونیست ها منجر می شود.وی با اشاره 
به پیش رو بــودن انتخابات مجلس، افــزود: ایران یک 
قدرت منطقه ای است که نه تنها در معادلات منطقه ای 
بلکه در معادلات جهانی تاثیرگذار اســت. پشتوانه این 
قدرت حضور ملــت بزرگ ایــران در همه صحنه های 
مورد نیاز انقلاب اســلامی از جمله انتخابات آخر سال 

اســت.فرمانده اسبق سپاه پاسداران در بخش دیگری از 
سخنانش با اشاره به وضعیت جنگ غزه گفت: طی چهل 
و چند شــبانه روز گذشته شاهد اقدامات جنایتکارانه و 
نســل کشی اشــغالگران رژیم نژادپرست و کودک کش 
صهیونیستی هستیم. از دیروز آتش بس اعلام شده است. 
صهیونیست ها و ارباب بزرگشــان آمریکایی ها و برخی 
از کشــورهای اروپایی از ایــن چهل و چند روز جنگ و 
کشتن و شــهادت ۱۴ هزار نفر از مردم عادی فلسطین 
و غــزه که بیش از ۵ هزار نفرشــان کودک بودند هیچ 
ابایی نداشــتند. این در تاریخ فراموش نخواهد شد، این 
حقیقت حقوق بشــر آمریکایی است.صفوی با اشاره به 
اهداف اعلام شده صهیونیست ها در جنگ غزه، گفت: این 
رژیم بازنده قطعی جنگ اســت. آن ها به رغم این همه 
جنایت و شــهادت ۱۴ هزار نفر از مردم و زخمی کردن 
۳۸ هزار نفر دیگر، هیچ دســتاوردی نداشتند. نتانیاهو 
می گفت ما ریشــه های حماس را خواهیم کند و غزه را 

با خاک یکسان می کنیم، آیا توانستند حماس را از بین 
ببرند؟ الان حماس حضور دارد، مردم غزه مقاومت و ۲ 
میلیون نفر در یک ســرزمین کوچک به وسعت حدود 
۳۶۲ کیلومتر مربع، در برابر این نسل کشــی ایستادگی 
کردند.دستیار و مشاور فرمانده کل قوا با اشاره به حمایت 
افکار عمومی جهان از مردم فلســطین، گفت: تمام دنیا 
نه فقط مســلمان ها بلکه از ۵۰ ایالت امریکا ۴۸ ایالت 
علیه صهیونیســت ها راهپیمایی کردند. راهپیمایی در 
لنــدن را دیدید، در کشــورهای اروپایــی را دیدید. در 
اندونزی ۲ میلیون نفر راهپیمایــی کردند در ایران نیز 
شاهد راهپیمایی میلیونی بودیم. جنگ اخیر غزه موجب 
فروپاشــی  بنیان شعارهای آمریکایی ها و غربی ها مانند 
شــعار حقوق بشر شد که ۲۰۰ ســال با آن مردم دنیا 
را فریــب دادند.وی تصریح کرد: دیدیم وقتی یک نفری 
در ایــران به هر دلیلی از دنیا رفــت، چه فتنه ای به راه 
انداختند، حال ۱۴ هزار نفر شــامل زنان و کودکان در 
فلسطین به شهادت رسیدند اما هیچ موضعی نگرفتند 
و از جنایتــکار حمایت کردند؛ این یک آپارتاید اســت.

صفوی افزود: ما در حال عبــور از یک گردنه خطرناک 
هســتیم، ریل گذاری های پیشرفت در کشورمان انجام 
شده است و ما به سمت قله ها در حال حرکت هستیم، 
البته مشــکلات و خطراتی داریم و هنر بســیجیان آن 
اســت که در صحنه های مورد نیاز انقلاب و ملت ایران، 
حضور تعیین کننده داشته باشند و برای هر مشکلی به 
کمک مســئولان راه حلی پیدا و اقدام کنند.وی با بیان 
اینکه راهبرد دشمنان، جنگ ترکیبی علیه ملت و دولت 
ماست، گفت: دشمنان ما در این جنگ ترکیبی و جنگ 
شــناختی، به دنبال تغییر در اذهــان، باورها، ارزش ها، 
محاســبات مردم و جوانان و مســئولان کشور هستند. 
صحنه این نبرد، فضای مجازی اســت و ما باید در این 

صحنه حضور داشته باشیم.

سخنگوی شورای نگهبان گفت: این شورا در بررسی صلاحیت کاندیداهای انتخابات 
توصیه پذیر نیست و به دنبال انجام وظیفه قانونی خود است.به گزارش ایسنا، هادی 
طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان صبح امروز شنبه در نشستی خبری گفت: ۵ 
طرح و لایحه طی جلسات اخیر شورای نگهبان قانون اساسی مورد بررسی قرار گرفت 
که اولین آن اصلاح بند ۱ ماده ۸۳ قانون انتخابات مجلس بود که پس از بررسی در 
شورا، مغایر با شرع و قانون اساسی تلقی نشد.وی ادامه داد: لایحه حمایت از خانواده 
از طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجاب از ســوی شورای نگهبان مورد بررسی قرار 
گرفت که با ایراداتی که پیشــتر از سوی بنده عنوان شده بود،  مواجه شد. همچنین 
طرح اصلاح بند ک قانون بودجه ۱۴۰۲ درباره قیر نیز پیشتر با ایراد شورای نگهبان 
مواجه شده بود اما با اصرار  مجلس موضوع به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع 
داده شد و گویا این موضوع تعیین تکلیف شده است.سخنگوی شورای نگهبان عنوان 
کرد: طرح اساســنامه ســازمان آموزش فنی و حرفه ای کشــور نیز از سوی شورای 
نگهبان مورد بررســی قرار  گرفت که با ابهاماتی مواجه شد.طحان نظیف ادامه داد: 
طرح تامین مالی تولید و زیرساخت ها از دیگر مواردی است که مورد بررسی شورای 
نگهبان قرار گرفت. این طرح همچنین با ایراداتی از سوی هیئت عالی نظارت مواجه 
شــد.به گزارش ایسنا، سخنگوی شورای نگهبان در ادامه این نشست خبری درباره 
بررسی های شورای نگهبان درباره مصوبه مجلس درخصوص افزایش سن بازنشستگی 
تاکید کرد: این موضوع در برنامه هفتم به تصویب رســیده است و چون تصویب آن 
مربوط به روزهای اخیر اســت هنوز در شــورا مورد بررسی قرار نگرفته  است. برای 
بررســی برنامه هفتم و با توجه به حجم این برنامه تاکنون ۱۵ جلســه غیر رسمی 
را در شــورای نگهبان برگزار کردیم.وی همچنین در پاسخ به پرسش دیگری درباره 
آزمون های داوطلبان مجلس خبرگان رهبری گفت: هفته قبل آزمون کتبی خبرگان 
برای افرادی که نیاز به آزمون داشتند برگزار شد و ۳۲۸ نفر برای این آزمون دعوت 
شــدند که ۶۹ نفر از این افراد غایب بودند. ما در یکی ۲ هفته آینده آن کسانی که 
در ادوار گذشته آزمون کتبی قبول شده اند را برای مصاحبه شفاهی دعوت خواهیم 
کرد و کسانی که در هفته گذشته در آزمون کتبی حضور داشتند طبیعتاً در فرایند 
تصحیح اوراق قرار دارند و ان شــاءالله تا یک ماه آینده به مصاحبه شــفاهی دعوت 
خواهند شد.سخنگوی شورای نگهبان همچنین در پاسخ به پرسشی درباره مصوبه 
مجلس درباره کاهش مدت سربازی اظهار کرد: هنوز برنامه هفتم را بصورت رسمی 
دریافت نکردیم و ان شاءالله پس از دریافت برنامه موضوع را بررسی خواهیم کرد. و 
باید سوابق موضوع را مورد بررسی قرار خواهیم دهیم.طحان نظیف در پاسخ به ایسنا 
درباره موضع شــورای نگهبان نسبت به طرح اظهاراتی درباره کاندیداهای انتخابات 

مجلس خبرگان از سوی برخی رسانه ها و افراد وابسته به گروه های خاصی از جریانات 
سیاسی کشور درباره بررسی صلاحیت  داوطلبان انتخابات تاکید کرد: شورای نگهبان 
توصیه پذیر نیســت و به دنبال انجام وظیفه قانونی خود است؛ حال ممکن است در 
فضای سیاســی فعالان سیاسی که رقابت هایی با هم دارند مطالبی را طرح کنند اما 
انتظار این اســت که متعرض وظایف قانونی دستگاه های دیگر نشوند و اجازه دهند 
دستگاه ها از جمله شورای نگهبان به وظایف قانونی خود عمل کنند و مسئولیت را 
که بر عهده دارند با دقت و آرامش و بر اســاس قانون انجام دهند.وی همچنین در 
پاســخ به پرسشی درباره تغییرات لایحه برنامه هفتم در مجلس و اینکه آیا شورای 
نگهبان توصیه ای به مجلس در خصوص بررســی لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ دارد؟ 
گفــت: ارزیابی دقیقی از این موضوع نــدارم که بگویم این تغییرات کم بوده یا زیاد 
اما در تصویب لایحه بودجه از اختیارات مجلس اســت که هنگام تصویب تعییراتی 
را داشــته باشد اما این تغییرات باید بگونه ای باشد که شاکله لایحه را تغییر ندهد.

سخنگوی شورای نگهبان همچنین در پاسخ به پرسشی درباره توجه شورای نگهبان 
به موضوع شــفافیت منابع مالی کاندیداهای انتخابات تاکید کرد: برای اولین بار در 
این دوره شاهد اجرایی شدن قانون مصوب سال ۹۸ در این زمینه هستیم. این قانون 
مبنای عملکرد ما است و افرادی که ثبت نام کردند شماره حسابی را به عنوان حساب 
هزینه هــای انتخاباتی ارائه کردند. یکی از مولفه های اصلی در بررســی صلاحیت ها 
پاکدستی و ســلامت اقتصادی افراد است و این موضوع برای شورای نگهبان بسیار 
اهمیــت دارد. مولفه هایی از جمله پایبندی به تعهــدات مالی و اینکه جزو فراریان 
مالیاتی نباشــند از موضوعات مورد توجه شورای نگهبان است.طحان نظیف درباره 
عدم اعلام جزئی دلایل رد صلاحیت کاندیداهای انتخابات مجلس از سوی هیئتهای 
اجرایی گفت: در این زمینه مراجع قانونی مربوطه باید مورد سوال قرار بگیرند چراکه 
این هیئت ها ارتباطی به شورای نگهبان ندارند.وی در پاسخ به پرسش دیگری درباره 
ســازوکار برگزاری الکترونیکی انتخابات گفت: بخش زیادی از فرآیند انتخابات الان 
به صورت الکترونیکی در حال انجام اســت. اخیرا بحثی درباره اخذ رای الکترونیکی 
از ســوی وزارت کشــور دریافت کردیم که در حال بررسی آن هستیم و به محض 
مشخص شدن نظر شــورای نگهبان در این زمینه، اطلاع رسانی لازم انجام خواهد 
شد.سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به پرسشی درباره برگزاری انتخابات بر اساس 
قانون جدید گفت: اصلاح قانون انتخابات برای سال ها مطرح بود و دفعتاً اعمال نشد. 
همچنین این قانون نیز در راستای اجرایی سازی سیاست های کلی انتخابات پس از 
حدود ۷ سال به تصویب رسید و مانند هر قانون دیگری باید مبنای عمل قرار بگیرد؛ 
درباره این اصلاحیه باید بگویم که مزیتهایی را به همراه داشت که در راستای احقاق 

حقوق داوطلبان و مردم گامهایی را برداشته بود؛ از جمله اینکه در فرآیند پیش ثبت 
نام افرادی که ممکن بود با نقص مدارک مواجه باشــند، بدون اینکه هزینه ای برای 
آنها داشــته باشــد، دیگر وارد فرآیند بعدی نشوند.طحان نظیف تاکید کرد: توسعه 
زمانهای بررســی صلاحیت ها از دیگر مزیت های قانون جدید اســت؛ سه مرحله ی 
هیئتهای اجرایی، استانی و شورای نگهبان در ادوار گذشته نیز بوده است و فقط زمان 
آن توســعه یافته است؛ این تغییرات لازم بود اما کافی نیست چون همه مشکلات و 
آسیب ها را برطرف نمی کند.وی همچنین در پاسخ به پرسشی درباره طرح اظهاراتی 
از سوی افرادی نظیر رحیم پور ازغدی درباره رد صلاحیت حسن روحانی در انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری گفت: فعلًا ثبت نام انتخابات مجلس خبرگان رهبری انجام 
شــده است و بررسی صلاحیت داوطلبان این انتخابات نیز در صلاحیت فقهای این 
شورا است و هنوز وارد بررسی صلاحیت های این مجلس نشده ایم.سخنگوی در پاسخ 
به پرسشی درباره محل اعتراض افراد معترض به عدم احراز یا رد صلاحیت آنها برای 
حضور در انتخابات مجلس اظهار کرد: قانون در زمینه بررسی صلاحیت ها ۳ مرحله 
را تعیین کرده است که مرحله اول هیئت های اجرایی است که این هیئت در ۱۵ روز 
مهلت رسیدگی دارد. مرحله بعدی هیئت های نظارت استان است که ۵۰ روز زمان 
بررسی شکایت های افراد رد صلاحیت شده را بر عهده دارند و شورای نگهبان نیز ۳۰ 
روز زمان اظهار نظر در این زمینه دارد. این مراحل برای آن است که اتقان و آسودگی 
بیشتری برای داوطلبان و مردم ایجاد شود.طحان نظیف ادامه داد: در مجموع ۵۲۸۸ 
نفر از طریق ســامانه داوطلب اعتراض خود به نظر هیئتهای اجرایی را به هیئتهای 
نظارت اســتانی اعلام کردند که حدود ۱۶۰۰ نفر نیز شــکایتی ثبت نکردند. تا ۱۴ 
دی ماه هیئتهای نظارت استانی فرصت اعلام نظر دارند که البته این نظر نیز نهایی 
نیست و در نهایت شورای نگهبان نتایج بررسی صلاحیت ها را اعلام خواهد کرد.وی 
در پاســخ به پرسشی درباره درصدهای محاسبه شده از سوی برخی رسانه ها درباره 
افراد تایید صلاحیت نشــده گفت: در زمینه بررسی صلاحیت ها آنچه ملاک است، 
انطباق آنها با شرایط قانونی است. حال ممکن است این تعداد در دوره ای کمتر و در 
دوره ای بیشتر باشد. در ادواری بودند که نظر هیئتهای اجرایی بیشتر به تایید بوده 
و در ادواری هم نظر این هیئتها به رد بوده است. باید منتظر بمانیم و ببینیم که چه 
میزان از نظرات هیئتهای اجرایی با نظر هیئت های نظارت و شورای نگهبان تطابق 
دارد.سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به این پرسش که آیا حضور اعضای خانواده 
داوطلبان انتخابات در خارج از کشور تاثیری در صلاحیت آنها دارد؟ تاکید کرد: این 
موضوع فی نفسه نمی تواند موجب رد صلاحیت شود و قانون نسبت به شخص تاکید 
و تصریح دارد اما نســبت به این موضوع ورودی نکرده است.طحان نظیف در ادامه 
در پاسخ به پرسشی درباره انجام برخی اقدامات از سوی بعضی رسانه های وابسته به 
دولت علیه بعضی از کاندیداهای انتخابات، با بیان اینکه »الان هنوز نامزدهای نهایی 
مشخص نشده است و ما هم طبیعتاً هنوز شکایتی دریافت نکرده ایم« تاکید کرد: بر 
اساس قانون امکانات دولتی و عمومی باید بصورت برابر در اختیار همه کاندیداها و 
نامزدها باشد؛ در فصل ششم قانون انتخابات در این موضوع مواردی ذکر شده است 
از جمله اینکه درج آگهی و نشر محتوا علیه نامزدهای انتخاباتی و اعلام خلاف واقع 
نکاتی ذکر شده است؛ فکر می کنم صدا و سیما هم اخیراً اعلام کردند که می خواهند 
اقداماتی را انجام دهند و صفحاتی را در اختیار نامزدها قرار دهند. امیدوارم همه در 
چارچوب قانون عمل کنند و همه منابع و امکانات عمومی و دولتی و بخشهایی مانند 

شهرداری ها به صورت عادلانه در اختیار همه کاندیداها قرار بگیرد.

وزیر امور خارجه کشــورمان گفت: امیدوارم بعد از آزادی زنان و کودکان فلســطینی و تبادل با اسرای اسرائیلی، منطقه وارد 
صفحه جدیدی شود و به سمت امنیت و ثبات برود.به گزارش خبرگزاری مهر، حسین امیرعبداللهیان در اولین واکنش به آغاز 
آتش بس در غزه، گفت: اولاً خرسندیم که جنایات رژیم صهیونیستی علیه مردم مظلوم و مقتدر غزه حداقل برای چند روزی 
متوقف شده است. تلاش های دو روز گذشته ما ناظر بر این بود که بتوانیم توقف این جنایات را استمرار ببخشیم، امیدواریم 
منطقه از این پس وارد یک صفحه جدید شــود که به ســمت امنیت و ثبات برود.وزیر امور خارجه کشورمان درباره دیدارش 
با اســماعیل هنیه در قطر، اظهار داشــت: آقای هنیه از همان روزهای اول مصمم بود اسرای غیرنظامی آزاد شوند، اما طرف 
اسرائیلی برای بهانه داشتن در جنگ افروزی مانع از این مسأله بود.وی گفت: رفتار حماس منطقی و انسانی است و امیدوارم 

بعد از آزادی زنان و کودکان فلسطینی و تبادل با اسرای اسرائیلی منطقه وارد فاز جدیدی شود.

تهران- ایرنا- ســفیر جدید جمهوری اســلامی ایران در قطر در واکنش به ادعای برخی مقامات آمریکایی در 
خصوص بلوکه شدن پول های آزاد شده ایران گفت: این ادعا به هیچ وجه صحت ندارد. آنچه ما به طور عملی 
شاهد هستیم این است که چنین اتفاقی نیافتاده است. این پول ها کاملا قابل دسترس است و فرایندهای بانکی 
کار در حال انجام اســت.به گزارش خبرنگار اعزامی ایرنا به دوحه، »علی صالح آبادی« سفیر جدید جمهوری 
اسلامی ایران در قطر که چند ماه قبل کار خود در این کشور را آغاز کرد، دو هفته پیش استوارنامه اش را تقدیم 
شــیخ تمیم بن حمد بن خلیفه آل ثانی امیر قطر کرد؛ کشوری است که روابط سیاسی عمیقی با ایران دارد 
و البته به اعتقاد سفیر جمهوری اسلامی ایران سطح روابط اقتصادی با آن به گستردگی این روابط اقتصادی 

نیست؛ موضوعی که البته دولت سیزدهم به توسعه و تعمیق آن اهتمام ویژه دارد.

در واکنش به آتش بس در غزه؛

امیرعبداللهیان: رفتار حماس منطقی و 
انسانی است

در گفت وگوی ایرنا با سفیر ایران در قطر مطرح شد؛

نقش ایران در توافق آتش بس غزه

شورای نگهبان در بررسی صلاحیت کاندیداها توصیه پذیر نیستسخنگوی شورای نگهبان:
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گزیده خبر وعده وزارت نیرو برای ایجاد یک تحول در حوزه تجدیدپذیرها

وزیر راه وعده داد

بهره برداری از فاز اول ترمینال ۲ فرودگاه امام)ره( در اسفند سال آینده

در حال حاضر ظرفیت منصوبه انرژی تجدیدپذیر اعم از بادی 
و خورشــیدی برابر با ۱۱۰۰ مگاوات اســت و آنطور که معاون 
وزیر نیرو وعده داده، سال ۱۴۰۳ سال تحول تجدیدپذیرها در 
صنعت برق کشــور خواهد بود.به گزارش ایسنا، در حال حاضر 
ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر در کشــور به ۱۱۰۰ مگاوات 
افزایش یافته است که سالیانه با تولید برق بالغ بر ۲۱۵۴ میلیون 
کیلووات ســاعت، ناتزاری برق را خصوصا در زمان  های پیک 
کاهش می دهد، همچنین سالانه از مصرف بالغ بر ۶۸۵ میلیون 
متر مکعب معادل گاز طبیعی و انتشــار ۱ میلیون و ۶۶۴هزار 
و ۵۷۸ هزار تن آلاینده های زیســت محیطی جلوگیری کرده 
و باعث صرفه جویــی ۵۳۰.۷۳۵ هزار مترمکعب آب در فرآیند 
تولید برق می شود.امروزه به دلیل مسائل اقتصادی، اجتماعی و 
زیست محیطی، استفاده از انرژی تجدیدپذیر به عنوان جایگزین 
مناسب برای حامل های انرژی فسیلی توصیه می شود، چرا که 
کاهش ذخایر ســوخت فسیلی از یک ســو و غیرواقعی بودن 
قیمت این حامل ها از سویی دیگر موجب هدر رفت منابع مالی 
کشور در حوزه های مختلف و به خصوص در بخش صنعت برق 
شده است.همچنین باتوجه به شرایط اقتصادی کشور، احداث 
نیروگاه های حرارتی جدید به دلیل زمانبر بودن فرایند احداث 
و ناترازی سوخت در کشور، به تنهایی نمی تواند پاسخگوی نیاز 
فعلی و رشــد بار سالیانه شبکه باشد، به همین منظور احداث 
نیروگاه تجدیدپذیر می تواند گزینه مناسبی برای مقابله با این 
مشکلات بوده و امکان دسترسی به برق پایدار را در کوتاه ترین 
زمان ممکن فراهم ســازد.در این راســتا، وزارت نیرو در دولت 
ســیزدهم برنامه هایی را برای احداث نیروگاه تجدیدپذیر ارائه 
کرده است که یکی آن ها برنامه احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر است. برنامه ای که در آن تولید ۴۰۰۰ مگاوات برق 
از طریــق نیروگاه بادی خورشــیدی و ۳۰۰۰ مگاوات نیروگاه 
بادی و ۳۰۰۰ مگاوات احــداث نیروگاه خود تامین صنایع در 
آن پیش بینی شــده اســت. اخیرا نیز احداث ۳۰ هزار مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر طی پنج ســال در جلســه شــورای عالی 
انرژی به تصویب رســید که خبر از آینده ای روشــن در زمینه 
احداث نیروگاه های تجدیدپذیر در کشور می دهد.ظرفیت انرژی 
تجدیدپذیر در ۱۰ سال آینده حداقل ۳۰ هزار مگاوات خواهد 
بودهمایون حائــری - معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی به 
تازگی در این رابطه اظهــار کرد: ریل گذاری خوبی با حمایت 
وزیر نیرو و فعالیت های ســاتبا طی دو ســال گذشته در حوزه 
تجدیدپذیرها صورت گرفته اســت، ایــن مهم فضای خوبی را 
در موضــوع تجدیدپذیرها در کشــور ایجاد کرده به طوری که 
پنل های خورشــیدی و توربین های بادی به دست متخصصان 
داخلی در کشور ســاخته می شود.وی با اشاره به شدت گیری 
احداث نیروگاه های تجدیدپذیر به ویژه خورشــیدی در کشور 
گفت: بی تردید سال ۱۴۰۳ سال تحول تجدیدپذیرها در صنعت 

برق کشور خواهد بود. بر اساس مجوز شورای اقتصاد هم اکنون 
۳ تا ۴ هزار مگاوات نیروگاه خورشــیدی در حال احداث است 
و به واسطه فراهم سازی زیرســاخت های مناسب و لازم و نیز 
برنامه ریزی انجام شــده این تحول در صنعت برق کشــور رخ 
خواهد داد.معــاون برق و انرژی وزیر نیــرو خبر داد: طی ۱۰ 
ســال آینده حداقل ظرفیت ۳۰ هزار مگاوات در صنعت برق از 
انرژی تجدیدپذیر خواهیم داشت و برنامه های آینده متکی بر 
انــرژی تجدیدپذیر خواهد بود. پرونده تجدیدپذیرها به صورت 
جدی در صنعت برق باز شده و سال آینده تجدیدپذیرها سهم 
قابل توجهی از سبد ســوختی نیروگاه ها را به خود اختصاص 

می دهند.وی ضمن ارزیابی ســرمایه گذاری در این باره اظهار 
کرد: صندوق توســعه ملی و شرکت های بزرگ داخلی در این 
باره سرمایه گذاری های خوبی را صورت داده است، سال به سال  
سرمایه گذاری تجدیدپذیرها با در نظر گرفتن رشد تکنولوژی 
افزایــش می یابــد و حتی می تواند با توجه به مزایای زیســت 
محیطی اقتصادی تر نیز باشد.عزم دولت سیزدهم درحالی است 
که کل ظرفیت منصوبه انرژی های تجدیدپذیر از سال ۱۳۷۲ تا 
سال ۱۴۰۰ معادل ۸۵۸.۵ مگاوات بوده و از آغاز دولت سیزدهم 
تاکنون ۲۲۵ مگاوات به این ظرفیت اضافه شده است.۷۹ درصد 
کل ظرفیت منصوبه انرژی هــای تجدیدپذیر مربوط به قبل از 

دولت ســیزدهم بوده و ۲۱ درصد بعد از این دولت افزوده شده 
است. استفاده از ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید، ماده ۱۶ قانون 
جهش دانش بنیان و مصوبه های شــورای اقتصاد و روش خرید 

تضمینی برق از عوامل اثربخش در توسعه تجدیدپذیرهاست.
افزایــش امنیت انرژی، رفع ناتــرازی تولید و مصرف در فاصله 
زمانی کمتر، کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای و حفظ محیط 
زیست با کاهش ســوخت هایی مانند مازوت، افزایش راندمان 
انــرژی ازجمله موضوعات مهمی اســت  که صنعت برف را به 

سمت استفاده بیشتر از انرژی های تجدیدپذیر سوق می دهد.

وزیر راه و شهرسازی ضمن اعلام اینکه فاز اول ترمینال ۲ فرودگاه امام خمینی)ره( به ارزش ۵۰۰ 
میلیون دلار اســفند سال آینده وارد مدار خدمت رســانی می شود، گفت: عملیات اجرایی فاز دوم 
فرودگاه نیز با ظرفیت ۳۵ میلیون مسافر در سال عملیات اجرایی آن آغاز شده و مبلغی که برای 
ســرمایه گذاری در این پروژه دیده شــده، بیش از ۲.۵ میلیارد دلار است.به گزارش ایسنا، مهرداد 
بذرپاش امروز )شنبه( در آیین شــروع عملیات عمرانی بزرگ ترین پروژه فرودگاهی کشور، فاز ۲ 
شــهر فرودگاهی امام خمینی )ره(، با تبریک هفته بسیج اظهار کرد: ما هرچه از خدمت به مردم 
فاصله بگیریم، صفت بسیجی برازنده ما نیست. این هفته، هفته پاسداشت خصایص همه ملت ایران 
اســت، راضی نبودن به وضع موجود، آرمان گرایی و خادم بودن. وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه 
این وزارتخانه پیشران پیشرفت کشور است، گفت: نقش وزارت راه و شهرسازی متفاوت است برای 
پیشــبرد پیشرفت ایران. امروز در میان هر ســفری که به کشورهای همسایه انجام می شود و هر 
مهمانی که به ایران می آید، کشوری نیست که از ظرفیت های ترانزیتی ایران حرفی به میان نیاورد. 
از این رو از ابتدای حضور در این وزارتخانه پروژه »ایران راه« را تعریف کردیم که بســته توســعه 
زیرساخت های ترانزیتی و کریدوری ما در بخش نرم افزار و سخت افزار، است.بذرپاش با بیان اینکه 
احداث فاز دوم فرودگاه امام خمینی)ره( که سال های سال منتظرش بودند، در راستای کلان پروژه 
ایران راه اســت، افزود: امروز می دانیم که مشــغول به چه کاری هســتیم و اگر جایی سرعت کار 
مطلوب نیست و با کندی مواجه می شویم، به دلیل فضای کار است اما می دانیم چه اقدامی انجام 
می دهیم و اشــکالی ندارد که به ما خرده می گیرند. کاهش محدودیت های پروازی از آسمان ایران 
وی با اشاره به تلاش برای کاهش محدودیت های پروازی از آسمان ایران، بیان کرد: با این کاهش 
محدودیت ها، رکورد میزان پروازهای عبوری بعد از کرونا شکســته شد که پیام یک آسمان ایمن 

را به جهان می دهد همچنین توســعه ناوگان هوایی در دســتور کار است و توسعه فاز دو فرودگاه 
امام، بزرگ ترین پروژه صنعت هوایی پس از انقلاب اســت؛ البته در تمام مدهای حمل ونقل ریلی 
هم پروژه های متعددی تعریف شــده و در دســتور کار است و ما در کنار همه زیرساخت ها، تمام 
توان های دانش بنیان را در اختیار گرفتیم.وزیر راه و شهرســازی خاطرنشان کرد: اخیرا در ملاقات 
با مقامات مســئول کشورهای خارجی به من گفته شده که خدا خواسته جاده ابریشم دوباره احیا 
شود و ما نباید تسلیم جوسازی ها شویم و خواهیم دید که شاهراه های ایران، از شمال به جنوب و 
شرق به غرب، سرمایه ای به اندازه نفت برای ایران به ارمغان خواهد آورد. بذرپاش با بیان اینکه از 
بخش خصوصی دعوت می کنم در پروژه شهر فرودگاهی مشارکت داشته باشند و در این صورت این 
فرودگاه می تواند به هاب منطقه ای تبدیل شود، اظهار کرد:  فاز اول ترمینال ۲ فرودگاه امام خمینی 
به ارزش ۵۰۰ میلیون دلار اسفند سال آینده وارد مدار خدمت رسانی می شود.وی خاطرنشان کرد: 
ترمینال فاز یک، شش میلیون ظرفیت مسافر دارد و برنامه توسعه داریم که تا اسفند ماه ظرفیت 
ترمینال موجود را به ۱۰ میلیون برسانیم؛ ترمینال سلام پنج میلیون ظرفیت مسافر دارد و امسال 
متفاوت تر از هر سال به زائران خدمت رسانی کرد؛ فاز دو با ظرفیت ۳۵ میلیون و متراز ۴۱۰ هزار 
نفر هم در حال ساخت است که در مجموع با ظرفیت مسافر ۵۰ میلیون در فرودگاه امام خمینی 
مواجه هســتیم؛ از این رو این پروژه یکی از زیرساختی ترین پروژه های راهبردی کشور است. وزیر  
راه و شهرســازی ادامه داد: برای انعقاد این پروژه، چندین ماه مذاکره با شرکت هاکان انرژی چین 
داشتیم و در سفر معاون اول رییس جمهوری به چین، این پروژه به امضا رسید. در حوزه مسکن 
هم چند همکاری با چین داریم که به مرور اخبار آن منتشر می شود.بذرپاش همچنین در در حاشیه 
آیین شروع عملیات عمرانی بزرگ ترین پروژه فرودگاهی کشور، فاز ۲ شهر فرودگاهی امام خمینی 
)ره( در جمع خبرنگاران، گفت: امروز با همکاری شــریک خارجی و قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا، 
عملیات اجرایی فاز دوم فرودگاه امام خمینی)ره( با ظرفیت ۳۵ میلیون مسافر در سال آغاز می شود. 
وی ادامه داد: متراژی که برای این ترمینال هدف گذاری شده، ۴۱۰ هزار مترمربع است که ظرفیت 
فرودگاه امام را با احتساب ترمینال فعلی که شش میلیون مسافر در سال دارد، برنامه این است که 
ظرفیت این ترمینال را به میزان ۱۰ میلیون برسانیم و ظرفیت پنج میلیونی ترمینال سلام، به ۵۰ 
میلیون مسافر در سال می رسد.وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: این پروژه، بزرگ ترین پروژه هوایی 
در کشور پس از انقلاب است که با مشارکت شرکت چینی هاکان و قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا 
انجام می شــود. مبلغی که برای ســرمایه گذاری در این پروژه دیده شده، بیش از ۲.۵ میلیارد دلار 
است و فاز اول آن تا اسفند سال آینده به بهره برداری می رسد که همین فاز اول حدود ۵۰۰ میلیون 
دلار ســرمایه گذاری طلب می کند و اقدامات مربوط به عملیات پروازی از جمله احداث باند انجام 
می شــود و فازهای بعدی هم به مرور به اتمام می رســد. بذرپاش با اشاره به توسعه ناوگان هوایی 
بیان کرد: یکی از زیرساخت های مورد نیاز برای کلان پروژه ایران راه، توسعه زیرساخت های صنعت 
هوایی است که توســعه فرودگاهی و ناوگان را می طلبد. همچنین برنامه ای برای توسعه فرودگاه 
مهرآباد داریم و طرح توسعه سایر فرودگاه های کشور هم در حال انجام است. وی خاطرنشان کرد: 

در خصوص توسعه ناوگان، متاسفانه کشور ما سال های سال است که تحت تحریم های سنگین نظام 
سلطه قرار دارد و تاب آوری صنعت در این سال ها افزایش یافته است، بسیاری از نیازهای تعمیراتی 
در داخل انجام می شود. برای ورود  تعمیرات هواپیما مشکلات زیادی در گذشته داشتیم که برطرف 
می شــود. وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: البته ما هنوز تحریم هستیم، اما تعداد هواپیمایی که تا 
پایــان دولت هدف گذاری کردیم، در مقایســه با ابتدای دولت حداقل ظرفیــت ناوگان را دو برابر 
خواهیم کرد. در بخش خدمات فرودگاهی هم همینطور است. ما وقتی می توانیم از کریدور خوب 
فرودگاهی صحبت کنیم که ســایر اجزا هم با توسعه زیرساخت های ما هماهنگ باشد. زیرساخت 
فرودگاه ما خدمات نرم افزاری هم نیاز دارد. رکورد پروازهای عبوری از ایران شکسته شد بذرپاش با 
اشاره به پروازهای عبوری از ایران، اظهار کرد: بعد از ایام کرونا رکورد پروازهای عبوری از ایران در 
ماه گذشــته شکسته شد، این موضوع نه تنها درآمد خوبی نصیب کشور می کند، بلکه پیام ایمنی 
و امنیت در ایران را به ســرمایه گذاران و فعالان کشورهای دیگر منتقل می کند  که آسمان ایران 
یک آســمان مناسب برای تردد پروازهای عبوری اســت. وی درباره تعداد هواپیماهای ورودی به 
ایران توضیح داد: باید تعداد هواپیماهای واردشده به ایران را با ملاحظه اعلام کنیم که نظام سلطه 
همین تعداد هواپیمایی که وارد کشور می کنیم را تحت تحریم قرار ندهد؛ اما بخش خصوصی در 
تامین ناوگان فعال شده اما سیاست ما این است که خود بخش خصوصی تدارک تامین  هواپیما و 
توسعه ناوگان را ببیند. وزیر راه و شهرسازی درباره نحوه قرارداد با چین برای ساخت فاز ۲ فرودگاه 
بیان کرد: این پروژه یک قرارداد و اجرای مشــترک است بین شرکت چینی و قرارگاه خاتم الانبیا، 
تامین منابع مالی توســط وزارتخانه و به روش های مختلف انجام می شود و بهره برداری هم توسط 
شــرکت شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( خواهد بود. بذرپاش با بیان اینکه توسعه منطقه ویژه 
اقتصادی فرودگاه امام خمینی)ره( در دستور کار است، گفت: با مشارکت بخش خصوصی در این 
شهر فرودگاهی، این فرودگاه را ظرف چهار سال آینده به یکی از هاب های اصلی در منطقه تبدیل 
خواهیــم کرد که یکی از آرزوهای صنعت هوایی همواره این بوده و البته هنوز با این هدف فاصله 
داریم.وی در پاسخ به اینکه آیا ناوگان هوایی ایران پاسخگوی ظرفیت ۵۰ میلیون مسافری است، 
گفت: همین حالا پروازهای این فرودگاه از ۱۷۰ پرواز در روز در برخی از مقاطع سال به ۳۰۰ پرواز 
در روز می رســد. اگر بستر لازم انجام شود، شرکت های خارجی هم با دادن آزادی هایی که دولت 
ایران به آنها می دهد، می توانند پروازهای ترانزیتی را با این بستر انجام دهند. بسیاری از کشورهای 
منطقه، اینجا را به عنوان هاب و نقطه ترانزیتی و کانکشــن برای سفرهای دیگر استفاده می کنند؛ 
همچنین سایر خدمات فرودگاهی به ایرلاین های خارجی داده می شود و اینجا مبدأ و مقصد پروازی 
هواپیماها خواهد بود.بذرپاش با بیان اینکه احداث فاز دوم فرودگاه امام خمینی)ره( که ســال های 
سال منتظرش بودند، در راستای کلان پروژه ایران راه است، افزود: امروز می دانیم که مشغول به چه 
کاری هستیم و اگر جایی سرعت کار مطلوب نیست و با کندی مواجه می شویم، به دلیل فضای کار 

است اما می دانیم چه اقدامی انجام می دهیم و اشکالی ندارد که به ما خرده می گیرند.

در جدیدترین اطلاعیه سامانه جامع تجارت، دستورالعمل فروش تایر سواری برای خرده فروشان اعلام شده که بر 
اساس آن، سهمیه خریدار پیش از فروش، کنترل می شود؛ ضمن اینکه خرده فروشان بایستی شماره شاسی و شماره 
موتور خودرو را از خریدار دریافت کرده و در ســند خرده فروشــی ثبت کنند به گزارش ایسنا، پس از درج قیمت 
مصوب تایرها در سامانه ۱۲۴ و ابلاغ آن به اتحادیه فروشندگان لاستیک ابلاغ شده است. حال سامانه جامع تجارت 
با صدور اطلاعیه ای برای خرده فروشــان تایر سواری، دستورالعمل فروش خرده فروشی لاستیک ها را اعلام و تاکید 
کرده است که در زمان فروش تایر سواری به مصرف کننده نیاز است شماره شاسی و شماره موتور خودرو را از خریدار 
دریافت و در سند خرده فروشی ثبت کنند؛ همچنین جهت کنترل میزان سهمیه خریدار، بایستی گزینه "ارسال کد 

تایید سهمیه" انتخاب و کد پیامک شده برای مشتری، در سند ثبت شود.در این اطلاعیه آمده است:
" به اطلاع خرده فروشــان تایر ســواری می رساند، در زمان فروش تایر سواری به مصرف کننده نیاز است مقادیر شماره شاسی و شماره موتور خودرو نیز از خریدار 
دریافت شده و در سند خرده فروشی ثبت شود.همچنین جهت کنترل میزان سهمیه خریدار لازم است بر روی دکمه "ارسال کد تایید سهمیه" کلیک و کد پیامک 
شــده به خریدار نیز در ســند ثبت شود.تاکنون مقادیری لاستیک به صورت اختیاری از ســوی اتحادیه ها دریافت می شد، اما از ابتدای آذر ماه به صورت اجباری 

دریافت خواهد شد. "

رئیس بنیاد ملی گندمکاران گفت: پیش بینی ها نشان می دهد تا اسفندماه بارش ها نرمال و 
افزایشی خواهد بود و این برای دیم زارها یک فرصت طلایی است.عطاالله هاشمی در گفت وگو 
با ایسنا، با بیان اینکه با توجه به بارندگی ها و پیش بینی های هواشناسی تا اسفندماه شرایطی 
برای مناطق دیم ایجاد خواهد شــد که در ۳۰ سال گذشته کم نظیر خواهد بود، گفت: این 
یعنی میزان بارش ها تا اســفندماه نرمال و رو به بالا است و این فرصت طلایی برای مناطق 
دیم خیز اســت.وی ادامه داد: به بیان دیگر بارش هــا فرصت خوبی برای دیم زارهای مناطق 
غرب، شمالغرب، جنوب غربی کشور و استان های اردبیل، آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، 
کردســتان، کرمانشاه، همدان و بخش هایی از خوزستان ایجاد خواهد کرد.رئیس بنیاد ملی 
گندمکاران اضافه کرد: به همین دلیل اعلام قیمت به موقع و ایجاد شرایط خوب برای خرید 
باعث می شود سال زراعی جدید نسبت به سال قبل تولید و خرید بهتری داشته  باشیم.وی 
در پایان تاکید کرد: لازمه اســتفاده از این فرصت طلایی تعیین قیمت مناســب و اعلام به 

موقع آن است.

رئیس بنیاد ملی گندمکاران مطرح کرددستورالعمل جدید فروش لاستیک ابلاغ شد

فرصت طلایی در انتظار دیم زارها

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران مطرح کرد

معیشت و مسکن دغدغه 
جدی کارگران

رئیــس کانون عالــی انجمن های صنفی کارگران توجه به معیشــت و 

هزینه های زندگی کارگران را خواســتار شــد و تاکید کرد: بحث تامین 
مســکن برای اقشــار مختلف جامعه به ویژه کارگران پیش از آنکه به 
مســایل مالی نیاز داشته باشد، مســتلزم یک مدیریت جدی و جهادی 
و مدیران جهادی باید این عرصه را به دســت گیرند.به گزارش ایســنا، 
سمیه گلپور با اشــاره به تشکیل کارگروه ویژه مسکن در نشست اخیر 
شورای عالی کار اظهار کرد: شورای عالی کار اساسا با اهداف مختلفی در 
حوزه مسایل کارگری و کارفرمایی، اشتغال و تنظیم روابط کار تشکیل 
می شود و جلسه قبل با دستور کار مسکن برگزار شد که در نشست قبلی 
شورا از ســوی نمایندگان کارگری و کارفرمایی و دولت به آن پرداخته 
شده بود.وی مســکن را از مطالبات جامعه کارگری برشمرد و افزود: با 
تصمیماتی که اعضای شورای عالی کار در نشست قبل گرفتند مقرر شد 
کارگروه های ویژه ای در حوزه مسکن ایجاد شود. در حال حاضر بیش از 
نیمی از حقوق و دریافتی کارگران در حوزه مســکن و اجاره بها هزینه 
می شــود و اگر این کارگروه ایجاد شــود، می تواند بخش اعظمی از این 
هزینه را پوشش دهد و گشایشی در زمینه مسکن کارگران صورت گیرد.

رئیس کانون عالــی انجمن های صنفی کارگران در گفت وگویی تصریح 
کرد: در جلسه اخیر شــورای عالی کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
دستور دادند این کارگروه تشکیل شود و مدیران و معاونان خود را موظف 
کردند که در تهران و استان های دیگر در این زمینه تسهیل گری داشته 
باشند.گلپور ادامه داد: در این جلســه نماینده کانون عالی انجمن های 
صنفی کارگران پیشــنهاد کرد که زمین رایگان و یا با قیمت مناســب 
در اختیار قشــر کارگر قرار گیرد و در حوزه ســاخت مسکن در مناطق 
مختلف تســهیل گری صورت گیرد.وی در عین حال معیشت کارگران 
را مهم تر از مقوله تامین مســکن در شــرایط حاضر عنوان کرد و گفت: 
با وجود اینکه مســکن از مسایل مهم جامعه کارگری محسوب می شود 
که قطعا نیازمند پیگیری اســت زیرا کمــک می کند کارگر حقوقی که 
دریافت می کند بیشتر به معیشت خانوار اختصاص دهد تا اینکه صرف 
هزینه های سنگین مسکن شــود.رئیس کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران در ادامه اظهار کرد: در نشســت اخیر شورای عالی کار مطالبه 
اصلی تشکل های کارگری ترمیم دستمزد بود زیرا معیشت کارگران به 
دلیل عدم تامین حداقل های زندگی دشوار شده است لذا انتظار و تاکید 
ما این اســت که به بحث مسکن و هزینه های معیشت کارگران به طور 
ویژه توجه شــود.وی خاطرنشان کرد: اینکه در نیمه دوم سال مبلغ یک 
میلیون تومان به کارمندان اعطا می شــود، هیچ ایرادی ندارد چون آنها 
هم در این جامعه زندگی می کنند و این مبلغ با تورم موجود نقشــی در 
زندگی آنها ندارد ولی وقتی اسفند سال قبل در نشست دستمزد شورای 
عالی کار این قول داده می شود که اگر حقوق کارمندان در نیمه دوم سال 
افزایش یافت، حقوق کارگران هم ترمیم شود، انتظار داریم به این مطالبه 
قانونی توجه شود؛ لذا عادلانه باید به حقوق قشر کارگران نیز افزوده شود.

این مقام ارشد کارگری افزود: طبعا طرح هایی مثل مسکن طرح خوبی 
است ولی در شرایط حاضر، شاید دغدغه اصلی نباشد؛ به این مفهوم که 
مبلغ ۷ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان حقوق مصوب شورای عالی کار کفاف 
زندگی یک خانوار ۴ نفره را نمی دهد.وی در پایان گفت: بحث مســکن 
قبل از آنکه صرفا به مسایل مالی نیاز داشته باشد نیازمند یک مدیریت 
جــدی و جهادی و رفع رانت های موجود از این بخش اســت لذا انتظار 

می رود مدیران جهادی این عرصه را به دست گیرند.
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تهران - ایرنــا - زینوبات اولین ربات زنــده جهان که از 
همگرایی زیست شناسی و هوش مصنوعی ساخته شد.به 
گزارش گروه علم و آمــوزش ایرنا، زینوبات را می توان به 
عنوان محصولی که از همگرایی زیست شناســی و هوش 
مصنوعی ایجاد شده در نظر گرفت. اولین ربات زنده جهان 
که توسط سلول های بنیادی ساخته شده است.این ربات از 
 Xenopus روی سلول های یک نوع قورباغه آفریقایی به نام
ساخته اســت. در واقع واژه زنوبات )Xenobot( از ترکیب 
حروف ابتدایی Xenopus و Robot ایجاد شــده است. این 
محصول، نهَ یک رباتِ سنتی و نه گونه ای شناخته شده از 
جانداران است، بلکه نوع جدیدی از مصنوعات دست انسان 
اســت که می توان آن را »ارگانیزم زنده قابلِ برنامه ریزی« 
نامید.این ربات توسط ۲ دانشمند زیست شناسی محاسباتی 
و هوش مصنوعی دانشــگاه ورموند آمریکا به نام های سام 
کریگمن و جوش بونگارد طراحی و ســاخته شده است. 
آنها در سال ۲۰۱۷، این ایده به ذهن شان رسید که برنامه  
کامپیوتری بنویسند که بتواند با شبیه سازی از سلول های 

کوچک، ربات بسازد.
آنها با ترکیب ســلول های پوســت و قلب قورباغه اقدام 
به ســاخت این ربات کردنــد. برای طراحــی روبات، از 
شبیه سازی های کامپیوتری اســتفاده کردند. سلول های 
پوست، بدنه این ربات را تشکیل می داد و سلول های قلب 
نیز با انبساط و انقباض، امکان حرکت را فراهم می کرد. با 
هزاران مدل شبیه سازی و مطالعه آنها، این گروه ربات هایی 
ساختند که می توانســتند حرکت کنند.زینوبات هایی که 
این گروه تولید کرد کمتر از یک میلیمتر طول داشــته و 
از سه هزار سلول زنده تشکیل شده اند. آنها اشکال ساده و 
متنوعی دارند و می توانند در مسیرهای مستقیم یا دوَرانی 
حرکت کنند؛ زینوبات می توانند به هم وصل شده و گروهی 
تشکیل دهند و حتی اشیای کوچک را جابه جا کنند. این 
موجودات، با اســتفاده از انرژی سلولی خود، می توانند تا 
۱۰ روز زنده بمانند.هرچند این »ماشــین های زیستی« 
می توانند نقش فوق العاده مثبتی در ســامت انسان ها و 
حیوانات و محیط زیست بازی کنند، نگرانی های اخاقی و 
قانونی متعددی درباره آنها وجود دارد.داگاس بلکیستون 
دانشــمند ارشد دانشــگاه تافتس که یکی از اعضای این 
تیم تحقیقاتی اســت، گفت: در ابتدایی ترین سطح، این 
پلتفرم ابزاری برای ســاختن روبات با سلول ها و بافت ها 
اســت. تقریباً می توانید آن را به عنوان لگو در نظر بگیرید، 
جایی که می توانید لگوهای مختلف را با هم ترکیب کنید 
و با مجموعه ای از بلوک ها دســته ای از چیزهای مختلف 
بسازید.«اما چرا کسی بخواهد از اجزای زنده به جای مواد 
سنتی، مانند فلز و پاســتیک، ربات بسازد؟، یک مزیت 
این است که داشتن یک ربات زیستی به این معنی است 
که زیست تخریب پذیر است. در کاربردهای محیطی، این 
بدان معناست که اگر ربات بشکند، محیط را با زباله هایی 
مانند فلز، باتری یا پاســتیک آلــوده نمی کند. محققان 
همچنین می توانند زینوبات ها را طوری برنامه ریزی کنند 

که در پایان عمر خود به طور طبیعی از هم جدا شوند.

زینوبات؛ اولین ارگانیزم 
زنده قابل برنامه ریزی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بدون شرح!

سیتروئن الُی کانسپت؛ خودروی برقی و ارزان قیمت برای آینده…

سیتروئن الُی چندی پیش در پاریس رونمایی شد و قرار است پیش نمایشی از خودروهای برقی آینده این برند فرانسوی باشد. این خودرو 
احتمال دارد با قیمت زیر ۲۵ هزار دلار تولید شود. الُی با استفاده از متریال جدید و رادیکالی طراحی شده تا وزن پایین و شعاع حرکتی 
بالایی داشته باشد. همچنین در فرایند طراحی و تولید آن دوستی با محیط زیست و قیمت پایین نیز مدنظر قرار داشته اند. به احتمال 
زیاد طراحی این خودرو را با هیچ محصول دیگری اشتباه نخواهید گرفت. شیشه جلوی سرراست و زوایای تیز باعث می شوند الُی طرح 
متفاوتی نســبت به چهارچرخه های دیگر داشته باشد. این شیشــه جلوی تخت و سرراست به کاهش هزینه های تولید کمک می کند. 
همچنین ورودی های هوای هوشمندانه ای روی کاپوت در نظر گرفته شده تا با عبور هوا به بهبود آیرودینامیک خودرو نیز کمک کنند. به 
این موارد باید چراغ های LED با طرح C شکل و سپر جلوی خشن با قاب های نارنجی رنگ را نیز اضافه کنیم. وقتی از کناره به سیتروئن 
الُی نگاه کنید طراحی آینده نگرانه آن بیشــتر خودنمایی خواهد کرد. کاپوت و سقف صاف و تخت یک بار دیگر کاهش هزینه ها را به ما 
یادآوری می کنند. همچنین ارتفاع بیشتر از سطح زمین و پوشش های پاستیکی مشکی اطراف بدنه باعث می شوند الُی ظاهری خشن 
داشته باشد. در نمای جانبی همچنین درب های مشکی و رینگ های آلیاژی بزرگ دیده می شوند. وقتی به بخش پشتی خودرو برسید 
چراغ های تیز و زاویه دار و فضای بار روبازی را خواهید دید که کمی شــبیه وانت پیکاپ هاست. احتمالاً نسخه تولیدی الُی از فضای بار 

مسقف استفاده خواهد کرد.

MVP جوکر در صدر جدول مدعیان

فوق ستار تیم بسکتبال دنور ناگتس، در صدر جدول مدعیان کسب عنوان MVP فصل NBA قرار گرفت. به گزارش ایسنا، طبق 
آخرین رده بندی انجام شده برای مدعیان کسب عنوان MVP در مسابقات فصل جاری لیگ بسکتبال NBA، نیکولا یوکیچ فوق 
ســتاره صربستانی تیم دنور ناگتس، جایگاه نخست را به خود اختصاص داده است.نیکولا یوکیچ که در این فصل عملکرد خیره 
کننده ای را به ثبت رسانده است، تاکنون با میانگین ۲۷.۵ امتیاز، ۱۳.۱ ریباند و ۸.۹ پاس گل در هر بازی، جایگاه نخست را در 
اختیار دارد.دیگر مدعی اصلی کســب این عنوان نیز لوکا دانچیچ، فوق ســتاره اسلوونیایی تیم دالاس موریکس است. او تاکنون 
میانگین ۳۰.۵ امتیار، ۸.۳ ریباند و ۸.۱ پاس گل در هر بازی را به ثبت رسانده است. سومین مدعی اصلی هم جوئل امبید، ستاره 
تیم فیادلفیا سونی سیکســرز است. او که تا هفته های قبل جایگاه نخســت را در اختیار داشت، اکنون با میانگین ۳۱.۹ امتیاز، 
۱۱.۳ ریباند و ۶.۱ پاس گل در هر بازی، اکنون در رتبه سوم قرار گرفته است. امبید این عنوان را سال گذشته تصاحب کرده بود.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب عقل و احساس
رمان هــای جین آســتین از پرخواننده ترین آثــار ادبیات 
جهان اند و حدود دویســت سال است که نسل های پیاپی 
با کشــش و عاقه روزافزون رمان های او را می خوانند. این 
رمان ها منبع الهام بســیاری دیگر از رمان ها، نمایشنامه ها، 
سریال و فیلم های سینمایی نیز بوده است. اگر عاقمند به 
رمان های عاشقانه هستید با برسی اولین رمان جین آستین، 
یعنی کتاب عقل و احساس همراه ما باشید. جین آستین در 
۱۶ دســامبر ۱۷۷۵ در همپشر، جنوب شرقی انگلستان به 
دنیا آمد. او هفتمین فرزند کشیش ناحیه بود. جین نوشتن 
را از نوجوانی آغاز کرد. قبل از انتشار آثارش بارها در آن ها 
دســت می برد و آن ها را بازبینی می کرد. چهار رمان عقل 
و احساس، غرور و تعصب، منســفیلد پارک و اما در زمان 
حیات نویسنده و نورثنگر ابی و ترغیب بعد از درگذشت او 
به چاپ رسیدند. مانند بسیاری از نویسندگان زن آن زمان، 
جین نیز کتاب های خود را به صورت ناشناس منتشر کرد. در آن زمان، نقش های ایده آل برای یک زن، همسر 
و مادر بود، و نوشتن برای زنان در بهترین حالت به عنوان شکل ثانویه فعالیت در نظر گرفته می شد.  زنی که 
می خواست نویسنده تمام  وقت باشد، احساس می شد که زنانگی اش را تحقیر می کند، بنابراین کتاب های زنان 
معمولاً به  صورت ناشناس منتشر می شد تا این خودپسندی حفظ شود که نویسنده زن فقط به  عنوان نوعی 
کار نیمه  وقت مشغول نویسندگی می شود. کتاب عقل و احساس نخستین رمان منتشر شده جین آستین 
است که در سال ۱۸۱۳ میادی به چاپ رسید. جین زمانی که نوزده ساله بود، اولین پیش نویس را به صورت 
رمان در نامه ارائه کرد ولی بعدا شیوه روایت داستان را به دانای کل و گفت و گوی بین شخصیت ها تغییر داد. 
عقل و احساس یکی از شاهکارهای ادبیات انگلستان به شمار می رود و مورد توجه خاص منتقدان و مردم قرار 
گرفته و محبوبیت زیادی بین خوانندگان رمان، خصوصاً رمان های عاشــقانه دارد. اولین چاپ رمان با ۷۵۰ 

نسخه در اواسط سال ۱۸۱۳ میادی عرضه شد و فروش خوب آن باعث شد که، رمان به چاپ دوم برسد.

سرگئی آیزنشتاین
او در ریگا پایتخت لتونی )در آن زمان بخشــی از امپراتوری روســیه در استان 
لیوونی( به دنیا آمد. پدرش - میخائیل اسیپوویچ آیزنشتاین - پدری آلمانی تبار 
)پدر او اسیپ آیزنشتاین، یک یهودی آلمانیِ به مسیحیت گرویده بود( و مادری 
سوئدی تبار داشــت. مادرش - یولیا ایوانوا کنتسکایا - از یک خانوادهٔ مسیحی 
ارتدکس روس بود. پدرش ســرمعمار شــهر ریگا بود. او در ۷ سالگی به همراه 
مــادرش به پترزبورگ آمد. تنها فرزند خانواده بــود و تنها همدمش در دوران 
کودکی زنی بود که از او پرســتاری می کرد. در ۶ سالگی و در سفری که با پدر 
و مادرش به پاریس داشــت برای اولین بار با سینما آشنا شد. از همان کودکی 
به نقاشــی عاقه زیاد داشت و تا پایان عمر هم این عاقه از بین نرفت. در ۱۱ 
ســالگی پدر و مادرش از هم جدا شــدند، مادرش پترزبورگ را ترک کرد و او 
توسط بستگان پدرش بزرگ شــد. در ۱۹۱۵ )۱۷ سالگی( به خواست پدرش 
به انســتیتو مهندسی عمران شــهر پتروگراد وارد شد تا شغل پدرش را پیش 
بگیرد اما در طی دوران تحصیل ســاعات فراوانی را در ســالن تئاتر و ســینما 
گذراند.سرگئی آیزنشتاین به همراه پدر و مادرش سال ۱۹۰۰ چنان که خود او 
می گوید »اگر انقاب اکتبر نبود نمی توانســتم آن سنتی را که مرا وامی داشت 
شغل پدرم را ادامه دهم بشکنم. مایه و توانایی شکستن این سنت در من وجود داشت اما فقط انقاب به من این آزادی را داد که سرنوشتم را 
به دستان خودم بگیرم«. پس از ۱۹۱۷ آیزنشتاین در ارتش سرخ داوطلب شده و به عنوان تکنیسین به خدمت واحد مهندسی درآمد. به زودی 
استعدادهای هنری او شناخته شد و آیزنشتاین به واحد تئاتر بخش سیاسی جبهه غرب فرستاده شد در آنجا به طراحی واگن های قطار تبلیغاتی 
و آثار تئاتری آماتوری مشغول شد. پس از ۱۹۲۰ و پایان جنگ داخلی، آیزنشتاین از ارتش خارج شده و کارش را را در جنبش تئاتر پیشرو پی 
گرفت. او بر این عقیده بود که آنچه مردم و انقاب از تئاتر می خواهند آن چیزی است که در نمایش های سنتی یافت می شود یعنی در سیرک. 
او می خواست که تئاتر »مونتاژی )ملغمه ای( از جذابیت ها باشد و پیوسته تماشاگر را شوکه کند.« نمایش در هر مرد خردمند به قدر کفایت 
سادگی هست؟ که در ۱۹۲۳ در تور نمایشی آیزنشتاین به اجرا درآمد بازیگرانش تعداد زیادی آکروباتیست، و بندباز و دلقک بودند. اما به زودی 
از امکاناتی که تئاتر در اختیارش می گذاشت سرخورده شد و راه سینما را در پیش گرفت. وی هدفش را در سینما خلق »هنری انقابی بدون 
مصالحه« و »وارد کردن ضربات پی در پی بر آگاهی و احساسات تماشاگر عنوان می کند.« آیزنشتاین فیلم »اعتصاب« اولین فیلم بلند خود را 
در ۱۹۲۴ ساخت. این فیلم از سوی روزنامه پراوادا »اولین اثر انقابی سینمای ما« توصیف شد. یکی از خصوصیات بارز فیلم اعتصاب و در ضمن 
از خصوصیات منحصربه فرد سینمای آیزنشتاین این است که او به جای روایت کردن ماجرای قهرمانهای فردی، سبک و سیاقی که چه در آن 
زمان و چه همین حالا بر سینما مسلط است، تاش داشت تا با شخصیت های تیپیک و قهرمانان جمعی کار کند و این در هماهنگی کامل با 
مضمون فیلمهای او یعنی رخدادهای تاریخ انقاب روسیه بود. اما در ضمن او به دنبال شیوه های جدیدی برای فیلمبرداری و تدوین فیلم بود.

فرهنگ

بیتــا فرهی بازیگر باســابقه 
ســینما و تلویزیــون پس از 
مدتــی درگیری بــا عوارض 
بیماری ریوی دارفانی را وداع 
گفت.به گزارش خبرنگار مهر، 
بیتا فرهی بازیگر پیشکسوت 
تئاتر، ســینما و تلویزیون که 
از مدتی قبل به دلیل عوارض 
بیماری ریوی، در بیمارستان 
بستری شده بود، امروز ۴ آذر 
ماه درگذشت.آزیتا موگویی از 
و کارگردانان  تهیه کنندگان 
این  از دوســتان  ســینما و 
هنرمنــد در گفت وگــو بــا 
خبرنــگار مهر ایــن خبر را 
تأیید کرد.بیتــا فرهی پیش 
از ایــن در آثــاری همچون 
»بانو« »هامــون«، »کیمیا«، 
وی«،  »پارک  بازی«،  »خون 
»اعتراض«، »سرزمین سبز«، 
»ســرزمین مادری« و … به 
ایفــای نقش پرداختــه بود.

خبرگزاری مهر درگذشت این 
هنرمند را بــه جامعه هنری 

ایران تسلیت می گوید.

بیتا فرهی درگذشت، وداع سینمای ایران با 
»بانو«
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